
Азбука 

Azbuka 

 

аА  бБ  вВ  гГ  дД  еЕ  ѐЁ  жЖ  зЗ  иИ  йЙ  кК  лЛ  мМ  нН 

оО  пП  рР  сС  тТ  уУ  фФ  хХ  цЦ  чЧ  шШ  щЩ  ъ  ы  ь эЭ  

юЮ  яЯ 

 
 

1) Tiskací písmena azbuky, která jsou stejná nebo podobná jako písmena latinky a stejně 

se čtou: 

 

azbuka latinka 

а А a A 

м М m M 

о О o O 

к К k K 

т Т t T 

 

 

2) Tiskací písmena azbuky, jejichž tvar je stejný jako písmen latinky, avšak označují jiné 

písmeno než v latince: 

 

azbuka latinka 

в В v V 

е Е je Je / 'e 

н Н n N 

р Р r R 

с С s S 

у У u U 

х Х ch Ch 

 

 

3) Odlišná tiskací písmena azbuky: 

 

azbuka latinka 

я Я ja Ja/ 'a 

ѐ Ё jo Jo / 'o 

ю Ю ju Ju/ 'u 

и И i  I 

э Э e E 

ы y Y 

ь měkký znak 

ъ tvrdý znak 

ч Ч č Č 



щ Щ šš´ Šš´ 

ж Ж ţ Ţ 

ш Ш š Š 

ц Ц c C 

б Б b B 

д Д d D 

й Й j J 

л Л l L 

п П p P 

ф Ф f F 

г Г g G 

з З z Z 

 

Poznámky 

 ruština nemá písmeno H (slova s H se přepisují jako G (Г) nebo Ch (Х)) 

 ruština nemá písmeno W (slova s W se přepisují jako V (В) nebo Ui (Уи)) 

 české Ř se přepisuje jako Rţ (Рж), např. Přerov: Пржеров 

 Q se přepisuje jako Kv (Кв) 

 X se přepisuje jako Ks (Кс) 

 
Poznámky k výslovnosti 

Ruský přízvuk 

 

Přízvuk plní ve výslovnosti funkci zvýraznění určité slabiky. Takto zvýrazněné slabiky 

nazýváme přízvučnými, ostatní jsou nepřízvučné. Ruský přízvuk je na rozdíl od češtiny 

pohyblivý, můţe být na jakékoliv slabice. Přízvučná slabika se vyslovuje silněji neţ ostatní.  

Přízvuk má významotvornou funkci, např. замок [zámƏk] – hrad, замок [zamók] – zámek.  

V písmu se nerozlišuje (s výjimkou jazykových učebnic, slovníků apod., kde se vyznačuje 

čárkou nad samohláskou). 

Ruština nemá krátké a dlouhé samohlásky, přízvuk není česká délka. 

 

Výslovnost souhlásek 

 souhlásky ж, ш а ц jsou vždy tvrdé  
 souhlásky й,  ч a  щ jsou vždy měkké 

ostatní souhlásky mohou být měkké i tvrdé. 

 

 



Po ш, ж se píše и 

Po ц se většinou píše и, kromě několika málo slov (цыплѐнок, цыц, цыган, цыпочки) 

V koncovce se po ц vţdy píše ы a vyslovujeme vždy tvrdé 

 

Redukce  

v první slabice před přízvukem  

а у и ы  zkrátí a oslabí 

o se čte jako a 

e я se čte jako zvuk mezi e a i 

 

Výslovnost  я, ю, ë, е na začátku slova, po samohlásce, po ь, ъ  [j] + a, y, o, e  

 

https://www.youtube.com/watch?v=rfSVCwneX6M 

 

 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=rfSVCwneX6M

